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HVORFOR TAGE EKSAMEN OG BLIVE ELE’ER  

 EUROPEAN LIGHTING EXPERT?

Der er nu, med de seneste to beståede kandidater, i alt 15 registrerede ELE’er i Danmark. Det er en god start 

og meget positivt. Du spørger måske dig selv: hvorfor skal jeg gå op til eksamen som ELE? Eller som firma/

arbejdsgiver: hvorfor skal vi bruge tid og ressourcer på, at en medarbejder indstilles til og tager eksamen som ELE?

AF PER REINHOLDT, DCL

Vi har spurgt David Steengaard fra COWI i 

Aarhus, som er én af de senest to, der har be-

stået en ELE-eksamen:

Det, der triggede mig, var en note fra ELE-ek-

saminator på udendørs, Jens Nelleberg. Jens 

skrev: ’Hvornår bliver ELE et krav?’ Det �k mig 

til at re�ektere, at hvis det kommer dertil – og 

det arbejdes der jo på – så skal COWI kunne 

være med. Så det var rart, at COWI kunne og 

ville støtte op om min ELE-eksamen.

At løse opgaven og at forberede mig til ek-

samen har været en virkelig spændende og ud-

viklende proces. Selvfølgelig skal en masse af 

pensum helst være paratviden. Men den vir-

kelig interessante opgave har fået mig til at 

dykke ned i detaljer i Håndbog for Vejbelys-

ning, som jeg ikke på samme måde har været 

opmærksom på tidligere. Det har virkelig ud-

videt min viden om de mange vigtige oplys-

ninger, Håndbogen kan bibringe. Dertil kom-

mer, at opgaven medførte et koncentreret brug 

af DIALux Evo– så 4.13 er helt lagt væk nu. 

Det er helt sikkert, at jeg har lært meget i pro-

cessen, og let har det ikke været. Men det er jo 

heller ikke meningen, tænker jeg. Det er jo en 

titel som ekspert, man sigter på – så må man 

gerne skulle stå lidt på tæerne. Og at COWI 

helt sikkert også kan notere, at fremtidige op-

gaver løses til en anden og mere dybdegående 

indsigt, det kan jo ikke skade.

Denne udtalelse viser lige præcis, hvorfor vi 

i DCL tog ELE-konceptet til os og til Dan-

mark. Som kandidat får du et formelt be-

vis fra et virkelig professionelt koncept på, at 

du forstår lys og belysning, således bygherre 

kan føle sig tryg i processen fra færdigt lys-

design til a�evering. Og som arbejdsgiver får 

du en klar opkvali�cering af den medarbej-

der, du indstiller til ELE-eksamen. Der har 

været mange igennem, og ikke alle klarer kra-

vet i første hug. Selvfølgelig har vi også ople-

vet nogle meget overbevisende opgavebesva-

relser og præsentationer. Men alle kandidater, 

uanset hvor overbevisende deres indsats har 

været, har samstemmende meldt tilbage, at 

dette på ingen måde har været ’a walk in the 

park’. De har arbejdet mange timer med op-

gaven og forberedelserne, og der er for alles 

vedkommende lagt væsentligt på i forhold til 

før eksamen. 

Vi tror på, at ELE er kommet for at blive. I 

DCL arbejder vi derfor hårdt på at få det gjort 

endnu mere o�cielt i Danmark. Meget mere 

herom senere. Så hvis du har fået lyst til at 

høre mere om ELE, så læs med her eller tag 

fat i os på information@centerforlys.dk eller 

telefon +45 4717 1800.

David Steengaard ønskes tillykke med eksamen af censorerne Jens Nelleberg (tv.) og Michael Hansen (th.). 
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https://centerforlys.dk/bliv-european-light-expert/

